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Zápis  ze  41.  schůze rozpočtového výboru,  která  se  konala  dne 14 února 2024 v Praze v budově
Poslanecké sněmovny, Sněmovní 4.

Přítomní poslanci: Bernard J., posl. Brabec R., Bureš J., Feranec M., Havránek J., Hrnčíř J., Jakob J.,
Knechtová L., Kohajda  M.,  Kukla M., Levko  J.,  Munzar  V.,  Nacher  P.,  Naiclerová H.,  Nový M.,
Schillerová A., Síla J., Štolpa D., Vlček L., Volný J., Zborovský M.

Omluveni: Balaštíková M., Kuchař J, Navrátil J., Turek L. 

***

Schůzi zahájil předseda výboru posl. J. Bernard v 9:00 hodin. Přivítal přítomné poslance a navrhl
následující program dle pozvánky.

1. Informace  o  opatřeních  proti  zneužívání  „transfer  pricingu“  a  proti  nelegálním praktikám
optimalizace a daňovým únikům 

2. Informace o odkupu čerpacích stanic Robin Oil společností Čepro
3. Vládní návrh zákona, kterým se mění zákon č. 117/2001 Sb., o veřejných sbírkách a o změně 

některých zákonů (zákon o veřejných sbírkách), ve znění pozdějších předpisů (sněmovní tisk 
617) – příprava na 2. čtení v PSP 

4. Sdělení předsedy, různé
5. Návrh termínu a pořadu další schůze výboru

Předseda výboru posl. J. Bernard navrhl za ověřovatele schůze posl. M. Zborovského a posl.
J. Havránka. Proběhlo hlasování č. 1 s výsledkem (+15,0,0). Jmenný seznam viz příloha. Předseda
posl. J. Bernard nechal hlasovat o navrženém programu jednání. Proběhlo hlasování č. 2 s výsledkem
(+15,0,0). Jmenný seznam viz příloha. Program byl schválen.

***

1.
Informace o opatřeních proti zneužívání „transfer pricingu“ a proti nelegálním praktikám optimalizace

a daňovým únikům 

Předseda posl.  J. Bernard předal slovo generální ředitelce Finanční správy S. Hornochové:
Předmětem  zájmu  finanční  správy  jsou  transakce  mezi  spojenými  osobami,  nejčastěji  v rámci
přeshraničních  vztahů,  ale  problematika  se  v praxi  týká  i  transakcí  mezi  tuzemskými  spojenými
osobami, kdy je jedna ze stran transakce ve ztrátě, případně čerpá investiční pobídku ve formě slevy
na dani (po dobu čerpání může dosahovat vyšší ziskovosti bez dopadu na výši odvedené daně). V
případě společností s investiční pobídkou indikovala finanční správa případy, kdy po vyčerpání slevy
tato společnost změní svůj  funkčně-rizikový profil  (např.  z plnohodnotného výrobce na výrobce v
režimu práce ve mzdě), což následně vede ke snížení ziskovosti, a tedy i nižší daňové povinnosti.
Nejčastější daňové doměrky spočívají např. v příliš nízké ziskovosti či dokonce ztrátě u společností s
omezenými  riziky;  ve  fakturování  vnitropodnikových služeb  ze  strany  skupiny, u  kterých  nebylo
českými subjekty prokázáno poskytnutí těchto služeb nebo daňová uznatelnost nákladů za tyto služby,
případně  byla  cena  služeb  netržně  vysoká;  v  diktování  smluvních  podmínek  (nařízení  cen
materiálových vstupů i cen, za něž jsou finální produkty prodávány nezávislým odběratelům) ze strany
mateřské společnosti, kdy tento příkaz mateřské společnosti s přímým dopadem na ziskovost české
společnosti není následně zohledněn v její odměně. S finanční správou spolupracuje celní správa i tzv.
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Kobra.  Zástupce MF  S.  Kouba:  Nové předpisy EU o minimálním globálním zdanění  15% snižují
efektivitu optimalizace pro nadnárodní firmy. Posl. A. Schillerová se dotázala na daňové predikce, a to
na odhadovaném příjmu z DPH za rok 2022, který se bral za základ pro sestavování SR pro rok 2023.
Historicky byla predikce přesná na 99%. Tady se predikce liší od skutečnosti o 4%, což činí cca 24,2
mld.  Kč  méně,  než  se  předpokládalo.  Proč  tak  špatná  predikce?  Jaké  jsou  důvody?  Je  to  např.
fenoménem šedé zóny? Tj. platby cash a výplaty lidí na ruku? Jak s tím FS bojuje? Generální ředitelka
FS S. Hornochová: FS nevypracovává analýzy, pracuje v praxi. V současnosti se výběr DPH zlepšuje.
Odkázala na celospolečenské klima, tj. strašení lidí špatnou finanční situací. Pak klesají maloobchodní
tržby, spotřeba občanů klesá a je to konečný spotřebitel, který platí DPH. Zástupce MF  S. Kouba:
Výběr DPH se zvyšuje i díky spotřebě investičního zboží firmami. Inkaso bude ovlivněno vývojem
ekonomiky.  Skutečnou  realitu  roku  2023  bude  MF  vědět,  až  budou  vyrovnány  zálohy  na  DPH
v polovině roku 2024.  Posl.  M.  Feranec se  dotázal  na  údaje  v materiálech,  zda jsou to  částky za
vybrané daně bez doměrků.  Odp.: Ano. Posl.  M. Feranec se dále dotázal na to, zda se pracuje na
legislativně, která oblast vybírání daní vylepší. Zástupce MF  S. Kouba: Není jasné, zda by nějaké
opatření  bylo produktivní  či  spíše omezující.  V tomto směru je nyní  aktivní  EU, uvedla generální
ředitelka FS S. Hornochová. Problémem se zabývají skupiny z celého světa. Až budou výsledky, FS se
rozhodne, k čemu se přikloní. Posl.  P. Nacher vedl polemiku s generální ředitelkou a názorem na to,
zda občané ze strachu o své peníze, neutrácejí. Dle finanční gramotnosti je jasné, že každý by měl
utrácet tolik, na kolik má peněz, tedy dle své peněženky. Odpověď GŘ FS ho neuspokojila. GŘ FS S.
Hornochová k tomu uvedla, že to je pouze její osobní názor. Posl. P. Nacher se dále dotázal na výběr
daněz tzv. wind fall tax. Predikce uváděla výběr až 34 mld. Kč na daních a bylo vybráno pouze 0,824
mld. Kč. Dále se vedla rozprava ohledně bankovních úroků; srážkové daně na úrokových úložkách a
výběru daní u influencerů na sociálních sítích. FS monitoruje i toho podnikání a výdělky. Data jsou
nejprve informativní a teprve potom vedou u subjektu k doměrkám. Virtuální svět je průhledný. Posl.
L. Vlček se dotázal na to, jak se FS staví k daňovým změnám, k optimalizaci, jaká bude podnikatelská
kreativita? Odp.: FS podnikatelské záměry optimalizace sleduje a dopředu vydává doporučení. GŘ FS
S. Hornochová uváděla příklady z praxe. Dále uvedla, že dle statistiky EU došlo ke zlepšení snížení
daňové mezery v ČR až na 5,3 %. Pozitivní  vývoj  daňové mezery potvrzuje úspěšnost  ČR v boji
s daňovými úniky a podvody.  EU sice reaguje s dvouletým zpožděním, ale ČR je spolu  s Itálií  ve
zlepšení  nejlepší  z  EU.  Zástupce  MF  S.  Kouba:  Statistické  metody  měření  „šedé  zóny“  jsou
problematické.  Statistika  někdy  měří  to,  co  není  známé.  Je  to  dáno  i  vznikem  zanikajících  a
vznikajících firem. Posl. A.     Schillerová uvedla, že nemůže přijmout vysvětlení, že nižší výběr DPH je
způsoben poklesem reálné spotřeby obyvatel. Propad by takto mohl být vysvětlen, kdyby se jednalo
v řádu miliónů ne však 24 mld. Kč. Nepovede politickou debatu s úředníky MF. Predikce byly kdysi
dělány precizně. Wind fall tax je fiasko MF. Kde se stala chyba? Zástupce MF S. Kouba hovořil o
vyrovnání celkového inkasa daní součtem kladných záporných odchylek mezi nimi. Celkový příjem
SR byl predikován dobře. GŘ FS S. Hornochová hovořila o žádostech bank o snížení záloh na WFT.
Kontroly bude FS provádět, až při podání daňového přiznání v polovině roku 2024. Dále v rozpravě
vystoupili  posl.  M.  Nový,  M. Feranec,  P. Nacher,  zástupce MF  S.  Kouba,  GŘ FS  S.  Hornochvá.
Nakonec  posl.  A.  Schillerová podala  protinávrh  na  usnesení  k navrženému  usnesení  podaným
předsedou RV. Návrh  zní:  RV vyzývá ministerstvo financí  předložit  seriózní  zdůvodnění  propadu
inkasa DPH o 24 mld. Kč a vyzývá MF, aby předložilo návrh na nápravu včetně daně wind fall tax. O
tomto návrhu nechal předseda posl. J. Bernard hlasovat. Proběhlo hlasování č. 4 s výsledkem (+10, 7,
4). Tento návrh nebyl přijat. Poté nechal předseda hlasovat o souhlasném usnesení.

Bylo přijato usnesení  č.  321 hlasováním č.  5 s  výsledkem (+11,0,10).  Jmenný seznam v
příloze. 

2.
Informace o odkupu čerpacích stanic Robin Oil společností Čepro

Předseda  posl.  J.  Bernard předal  slovo  generálnímu  řediteli  společnosti  Čepro  a.s.  J.
Duspěvovi, který uvedl prezentaci. Hovořil o odkupu čerpacích stanic značky Robin Oil, která vede
konstantní  obchod  bez  zásadního  nárůstu  tržby.  Potenciál  rozvoje  čerpacích  stanic  je  pouze  v
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rozvoji alternativní energie a v gastroslužbách. Společnost vlastní nemovitosti, tj. průmyslový areál,
obytný  dům,  pozemky. Uváděl  ekonomické  hodnocení  investice.  Byl  pořízen  nezávislý  znalecký
posudek firmou Patria. Odkup vyšel stát na 4,5 mld. Kč. 75 čerpacích stanic stálo 2,4 mld. Kč a k této
sumě byla připočítána hodnota peněžních prostředků, které měl Robin Oil na účtech. Uvedl, že ČR
disponuje díky Čepro specifickou infrastrukturou a schopnostmi. Má možnost je synergicky využívat
pro řešení bezpečnostních výzev. Posl. L. Vlček je proti tomu, aby stát podnikal v maloobchodu. Jaké
jsou  strategické  cíle  společnosti?  Jaký  je  investiční  plán?  GŘ  J.  Duspěva počítá  s rozvojem
maloobchodu  např.  rozvoj  elektronabíječek,  a  ochranou  dosavadních  výnosů.  Investice  budou  do
automatizace,  robotizace,  tedy  čerpacích  stanice  bez  obsluhy  personálu.  Společnost  již  využívá
alternativní  pohonné  zdroje  např.  vodík,  syntetická  paliva.  Uvedl,  že  i  pozemky  Robin  Oil  jsou
lukrativní.  Otázky  na  investice  by  měly  vést  spíše  směrem  k akcionářům  Čepra.  Čepro  není
financováno  ze  SR,  naopak  je  jeho  přispěvatelem.  Posl.  M.  Feranec se  podivil  nad  zvláštním
finančním  aranžmá,  nezpochybňuje  však  rozhodnutí  MF  o  koupi.  Informace  má  pouze  z médií.
Hovořil o nezaplacené dani za prostředky na účtu, o srážkové dani z dividend. A Čepro koupilo Robin
Oil  včetně peněžních prostředků.  (MF placení  jedné dividendy kvůli  transakci  podniku odpustilo,
nebyla vyplacena, a proto nebyla zaplacena z dividendy daň). Odp.: Ano, bylo to rozhodnutí akcionářů
společnosti.  Posl.  L.  Vlček vyjádřil  opět  nesouhlas.  GŘ  Čepra uvedl,  že  neplánují  investice  do
infrastruktury, čerpací  stanice jsou v pořádku.  Budou čekat  na novou směrnici  EU ohledně zelené
energie. Posl.  M. Kohajda: Jak se bude vyvíjet dividendová politika? Odp.: Záleží na vývoji příštích
let. Předpokládá se 300 mil. Kč ročních výnosů. Posl.  A. Schillerová: MF se vzdalo krátkodobého
příjmu z daně z dividendy. Požádala o predikci  na 10 let  a analýzu návratnosti  investice  MF. GŘ
Čerpro J.     Duspěva vysvětloval fúzi. Část velkoobchodní marže se přesune do maloobchodní. Pětiletý
plán  Čepra  může  předložit.  Posl.  M.  Feranec podotkl,  že  tato  transakce  je  příkladem  daňové
optimalizace.  Je posvěcena  ministrem  financí.  Po  ukončené  rozpravě  nechal  předseda  hlasovat  o
navrženém usnesení. 

Bylo  přijato  usnesení  č.  322 hlasováním č.  6  s  výsledkem (+20,0,1).  Jmenný seznam v
příloze. 

3.
Vládní návrh zákona, kterým se mění zákon č. 117/2001 Sb., o veřejných sbírkách a o změně

některých zákonů (zákon o veřejných sbírkách), ve znění pozdějších předpisů (sněmovní tisk 617) –
příprava na 2. čtení v PSP

Předseda posl.  J. Bernard předal slovo zástupci ministerstva vnitra  P. Vokáčovi, který návrh
uvedl.  Účelem je zajištění  transparentnosti  získávání  příspěvků do veřejných sbírek a zabezpečení
jejich využití prostřednictvím kontroly vykonávané krajskými úřady a hl. m. Prahy. Oznámená sbírka
musí splňovat podmínky, jsou s tím spojené i určité náklady. Minimální podíl příspěvku do sbírky se
stanovuje na 40% ceny předmětu či vstupenky. Umožňuje se obcím pomocí obecně závazné vyhlášky
stanovit  místa,  na  nichž  nebude  možné  konat  veřejné  sbírky  prodejem  předmětů  či  vstupenek.
Zpravodajka  posl.  L.  Knechtová uvedla,  že  zdůvodněný  vládní  návrh  zákona  je  v pořádku,
rekapitulovala projednávání a podala návrh na usnesení s tím, že RV přerušuje projednávání tohoto
návrhu do 13. března s termínem pro podávání písemných PN do 6. března 12:00 hodin. Do otevřené
rozpravy se nikdo nepřihlásil, proto nechal předseda posl. J. Bernard hlasovat o navrženém usnesení. 

Bylo  přijato  usnesení  č.  323 hlasováním č.  7  s  výsledkem (+13,0,5).  Jmenný seznam v
příloze. 

4.
Sdělení předsedy, různé

Předseda výboru posl. J. Bernard uvedl, že:
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Posl.  A. Schillerová požádala RV, aby projednal  sněmovní tisk č. 596 tj.  novela zákona o
správě voleb před 2. čtením ve Sněmovně. Uvedl k tomu, že tento návrh projednává již ústavně právní
výbor, zahraniční  výbor  a výbor pro veřejnou správu a regionální  rozvoj.  Nechal  o tomto návrhu
hlasovat. Proběhlo hlasování s č. 8 s výsledkem (+6,1,11). Žádosti RV nevyhověl. 

***

Ve dnech 2. až 4. dubna t.r. pojede delegace RV do Litvy. Předseda posl.  J. Bernard požádal
přítomné poslance o nominace poslanců na tuto cestu. Po dohodě bylo přijato usnesení, které zmocnilo
předsedu výboru, aby sestavil delegaci rozpočtového výboru podle nominací zástupců jednotlivých
poslaneckých klubů v rozpočtovém výboru.

Bylo  přijato  usnesení  č.  324 hlasováním č.  9  s  výsledkem (+14,0,4).  Jmenný seznam v
příloze. 

***

Předseda kontrolního výboru posl. R. Vích poslal RV k informaci usnesení kontrolního výboru
č.  143  ze  dne  1. února  2024,  týkající  se  kontrolního  závěru  NKÚ  k SZÚ  kapitoly  ministerstva
průmyslu  a  obchodu  za  rok  2020.  Toto  usnesení  č.  143  je  zveřejněno  na  intranetu  Poslanecké
sněmovny. 

5.
Návrh termínu a pořadu další schůze výboru

Předseda posl.  J. Bernard podal návrh na zmocňující usnesení k návrhu termínu a pořadu
další schůze výboru. Připomněl, že ve středu 13. března pozval guvernér ČNB rozpočtový výbor na
tradiční pracovní setkání v České národní bance, a to od 14:00 hodin. Do otevřené rozpravy se nikdo
nepřihlásil, a tak nechal o návrhu usnesení hlasovat.

Bylo přijato usnesení č. 325 hlasováním č. 10 s výsledkem (+13,0,5). Jmenný seznam viz
příloha.

***

Tím byl program jednání vyčerpán. Předseda výboru posl. J. Bernard poděkoval přítomným za
spolupráci a ukončil jednání schůze ve 11:30 hodin.

***

Dne 20. února 2024
Zapsal: Dája Havlíčková, Petr Jelínek

Jiří  HAVRÁNEK  v. r. Josef  BERNARD  v. r.
ověřovatel  předseda výboru
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